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در وضعیتی که رسانه ملی همچنان در اعلام تعداد مخاطبانش محتاطانه 
عمل می کند، پیدا کردن شـــاخص ها برای  ارزیابی و شـــناخت وضعیت 
اقبال به برنامه های تلویزیونی، کار ساده ای نیست. تلاش برای دستیابی 
به اطلاعات آماری، به رسانه ها و مردم کمک می کند تا به شناختی نسبی از 
یک پدیده برسند. روزنامه »فرهیختگان« ضمن دسترسی به بخشی از آمار 
بینندگان تلویزیون در یک ماه گذشـــته، تلاش دارد به درک آن چیزی که بر 
رسانه ملی عارض شده کمک کند. آمارهای جدول پیش رو مختص یک 
ماه گذشته است که با تورنمنت فوتبالی جام ملت های آسیا مصادف شده 
بود و به طور طبیعی اقبال مخاطبان تلویزیون به برنامه های ورزشی بیشتر 
بود. علی رغم اینکه دایره وفاداران تلویزیون در حال تنگ شـــدن اســـت اما 
همچنان برنامه های ورزشی در رتبه های بالای رجوع مخاطب عمومی قرار 
دارد. با تکیه به همین ظرفیت است که باید از مدیران تلویزیون پرسید که چه 
تدابیری برای مدیریت و تربیت نیروی انسانی ویژه تولید برنامه های ورزشی 
دارند و این مطالبه به حقی از جانب طرفداران فوتبال است که مسابقات و 
برنامه های ویژه این ورزش پرطرفدار جایگاه ویژه ای در قاب تلویزیون داشته 
باشد. جدول پیش رو حاوی این نکته اساسی است که این روزها تلویزیون 
تنها با دوپینگ فوتبال توانسته سرپا بایستد و در دنیای فرضی اگر فوتبال 
از برنامه های صداوسیما حذف شود، باید پرسید که بینندگان قرار است 
به خاطر چه چیزی پای تلویزیون بنشینند؟ اگر درصد بینندگان برنامه های 
غیرفوتبالی که در جدول آمده را به نسبت آماری که پیش از این منتشر شده، 
مقایسه کنیم متوجه خواهید شد که همچنان این برنامه ها با معضل جذب 
مخاطب حداکثری مواجه هســـتند. دکورهای ســـنگین و هزینه های گزاف 
تولید هم نتوانستند از مخاطبان تلویزیون دلربایی کنند و کم شدن درصد 

بینندگان، نشانه های خوبی برای آینده رسانه ملی نیست.

   چهکردیداعجوبهها؟
تلویزیون در ســـال 1398 دوره درخشـــانی از برنامه ســـازی را نداشـــت و در آن زمان 
هم عمده آثار با نقدهای فراوانی در فرم و اجرای ایده ها مواجه بود اما با این حال 
در نســـبت با آن چیزی که امروز شـــاهدش هســـتیم، در جذب مخاطب جلوتر از 
وضعیت فعلی بود. روند نزولی تعداد مخاطبان را در بازه چهارساله گذشته در مورد 
چند برنامه بررسی کردیم تا بهتر ببینیم که این روزها تلویزیون چه مسیری را در حال 
طی کردن است. در آذرماه 1398 آمار 10 برنامه پرمخاطب تلویزیون منتشر شد که 
درصد مخاطب اعجوبه ها در آن روزها، 29.7 درصد بود. این عدد در آذرماه 1400 به 
عدد 19.8 درصد رسید و حالا بعد از گذشت دو سال و در ادامه روند نزولی تعداد 
مخاطب، درصد بینندگان اعجوبه ها به عدد حدودی 17 درصد بیننده رسیده 
است. با وجود چنین افت مخاطبی، این برنامه جزء پرمخاطب های فعلی تلویزیون 

است و باید دید وضعیت مابقی برنامه ها چگونه است؟

برنامه سمت خدا که جزء برنامه های شاخص مذهبی تلویزیون است، در آذرماه 
1398 عددی حدود 26.2 درصد مخاطب داشت و آذرماه 1400 به عدد 18.2 درصد 
مخاطب رسید و روند نزولی تعداد مخاطبان برنامه سمت خدا در دو سال گذشته، 
ادامه دارد و حالا به حدود 15 درصد رسیده است. برنامه میدون که جزء برنامه های 
راهبردی و گران تلویزیون محسوب می شود؛ در آذرماه 1398 با 17.8 درصد مخاطب 
جزء 10 برنامه پرطرفدار تلویزیون بود. آمار مخاطبان این برنامه در حال حاضر با تمام 
تبلیغاتی که در فضای مجازی دارد، توانسته به حدود 7 درصد بیننده برسد. این 
شکستی تمام عیار برای یک برنامه تلویزیونی است که احتمالا جزء سوگلی های 
مدیران است و پخش آن ادامه خواهد داشت. این روند نزولی تعداد بیننده شامل 
همه برنامه ها نمی شود و برخی از برنامه های تلویزیون توانسته اند مخاطب وفادار 
خود را حفظ کنند. مثل برنامه طبیب که یک برنامه گفت وگو محور در حوزه سلامت 
است. این برنامه در آذرماه 1398 رقم 10.2 درصد مخاطب را کسب کرده بود و در 
سال های بعد این عدد نوسان چندانی نداشت و در آذرماه 1400 به 11.7 درصد رسید 
و در حال حاضر هم برنامه حدود 10 درصد مخاطب دارد. همچنین آماری که در 
مورد مخاطبان برنامه سلام صبح بخیر در آذرماه سال 1398 منتشر شده بود 10.5 
درصد بود. این عدد در آذرماه 1400 به 8 درصد رسید و در حال حاضر این رقم در 

یک ماه گذشته به عدد حدودا 7 درصد بیننده رسیده است.
افت مخاطب بر برنامه های با پشتوانه چندین سال تولید و پخش، آوار شده است و 
از آن تاسف بارتر اینکه برنامه های ابداعی دوره جدید مدیران تحول خواه هم اوضاع 
مساعدی در جذب مخاطب حداکثری ندارند. آمار چند نمونه از این برنامه ها را 
مرور کنید: »سیدخندان« با حدود 7 درصد مخاطب، »پاورقی« با حدود 7 درصد 
مخاطب، »بگو بخند« با حدود 8 درصد، »سرنخ« با کمتر از دو درصد و »خوش 
نمـــک« بـــا حدود 6 درصد جزء شکســـت خورده های تلویزیون در جذب بیننده 
هستند. در میان اینها، فقط »خودمونی« با حدود 14 درصد مخاطب، وضعیت 

مطلوبی نسبت به دیگر برنامه های این دوره دارد.

   چهمیکنداینفوتبال؟
برنامه های فوتبالی در همه جای دنیا طرفداران خاص خودشان را دارند. بعضی  
از فوتبـــال، دعـــوا و حاشـــیه و کل کل می خواهنـــد و برخـــی دیگر دنبـــال بالابردن 
گاهی هایشان از داوری و تاکتیک های روز هستند. بارها ثابت شده که این برنامه ها  آ
در هر بسته  و فرم بصری تولید و برای پخش از تلویزیون آماده شوند، ظرفیت لازم برای 
سرگرم کردن مخاطبان را خواهند داشت. در روزگاری که صداوسیما برای سرگرمی 
مخاطب کار ســـاده ای ندارد، برنامه های فوتبالی توانســـته اند در مقایســـه با دیگر 
برنامه  ها وضعیت مطلوبی در جذب مخاطب پیدا کنند. فوتبال برتر از مهم ترین 
و پربازدیدترین برنامه های زنده فوتبالی صداوسیما است. بر اساس  آماری که در 
آذرماه سال 1398 منتشر شد، این برنامه 20.1  درصد بیننده داشته است و جزء 10 
برنامه پرمخاطب تلویزیون قرار گرفت. این برنامه بعد از گذشت دو سال با رشد 
قابل توجهی مواجه شد و درصد مخاطبان فوتبال برتر در آذرماه سال 1400 به عدد 
26.8 رسید. فوتبال برتر در یک ماه گذشته در دو بخش ویژه جام ملت های آسیا و 
کارشناسی فوتبال به ترتیب به اعداد حدودی 24 درصد و 14 درصد مخاطب رسید. 

فوتبال 120 از برنامه های فوتبالی تلویزیون است که پنجشنبه  شب ها از شبکه ورزش 
پخش می  شـــود. این برنامه در قالب های مختلف گزارش، گفت وگو و دعوت از 
مهمان به تحلیل رویدادها و حواشی فوتبال جهان می پردازد. اولین قسمت فوتبال 
120، فروردین ماه 1392 پخش شد و 11 فصل آن به تهیه کنندگی عادل فردوسی پور 
روی آنتن شبکه ورزش رفت. بر اساس آماری که آذرماه 1400 منتشر شد، این برنامه 
15.4 درصد مخاطب داشته است. جالب است که حتی در سال های قهر عادل با 
گزارشگری در تلویزیون، او همچنان تهیه کنندگی این برنامه را بر عهده داشت تا اینکه 
در خرداد ماه امسال، از ادامه همراهی با برنامه انصراف داد. فردوسی پور در روزهای 
افت عجیب تعداد بینندگان این برنامه با فوتبال 120 خداحافظی کرد و این برنامه 
را با 8 درصد مخاطب تحویل تلویزیون داد. به نظر می رسد که عدد حدودی 13 
درصد مخاطب فعلی این برنامه نشانه  خوبی برای بهبود وضعیت این برنامه باشد. 
این عدد در دی ماه 1402 همزمان با برگزاری جام ملت های آسیا و تمرکز فوتبالی ها 

روی آن، اندکی افت مخاطب برای این برنامه داشته است. گزارش ورزشی )فوتبال( 
هم یکی دیگر از برنامه هایی است که البته مشخصا بر مسابقات جام ملت های 
آسیا متمرکز نبود و این برنامه هم در یک ماه گذشته حدودا 14 درصد مخاطب 
داشت که به نسبت ماه های گذشته افت داشته است. یکی دیگر از برنامه های 
فوتبالی که در یک ماه اخیر از شبکه ورزش پخش شد، ویژه برنامه جام آسیا 2023 

بود. این برنامه هم توانست حدودا 17 درصد مخاطب کسب کند.
عجیب ترین آمار برای برنامه های فوتبالی تلویزیون، مربوط به برنامه جام آرزوها است 
که کمتر از دو درصد مخاطب داشته است. جام آرزوها ازجمله برنامه های ابداعی 
شبکه نسیم ویژه ایام جام ملت های آسیا به حساب می آید. این برنامه از روز  شنبه 
23 دی ماه، در 52 قسمت 70 دقیقه ای آماده شد و تا پایان جام ملت های آسیا ادامه 
داشت. تولید پرهزینه این برنامه که با دعوت از چهره های مشهور سینمایی و فوتبالی 

همراه بود، نتوانست مخاطب چندانی به همراه داشته باشد.

»فرهیختگان«آخرینیافتههایتعدادمخاطبانبرنامههایصداوسیمارامنتشرمیکند

دوپینگ با فوتبال

بحرانجذبمخاطبازنگاهمدیرانصداوسیما
مخاطب شناسی اصل مهمی در سنجش میزان موفقیت یک برنامه است 
و باعث می شود که ارتباط دو سویه صورت موثرتری پیدا کند. مطالعات و 
پژوهش های وسیعی در تعریف مخاطب و توصیف ارزشمندی او انجام 
شـــده اســـت اما در فرآیندهای اجرایی، نقطه نظرات مدیران به جایگاه و 
اعتبار مخاطب، اهمیت ویژه ای در طراحی سازوکارهای تولید و عرضه 
محتوا در رسانه دارد. از مهرماه سال 1400 که سرآغاز آمدن مدیران جدید 
یادی شـــده و از  صداوســـیما بود، درباره  کاهش مخاطب گفت وگوهای ز
سمت مدیران نظراتی مطرح شده است، در ادامه بخشی از آن را می خوانیم. 
پیمـــان جبلـــی در دیداری که اردیبهشـــت ماه 1401 با هنرمندان داشـــت، 
با پذیرفتن این موضوع که مخاطب صداوســـیما کم شـــده اســـت، گفت: 
»همه ما، چه شما به عنوان هنرمند، چه ما به عنوان مسئولان صداوسیما 
باید از خودمان بپرسیم چرا احساس علاقه ای که مخاطب به هنرمندان 
و آثارشـــان داشـــت، کاهش یافته اســـت؟ چرا بعضی آثار که در گذشته با 
هزینه های کمتر ساخته می شد، ماندگارترند؟ همه ما مقصریم و نمی توانیم 

خودمان را تبرئه کنیم.«
ایـــن نگاه کـــه تلویزیون در وضعیت بحران جذب مخاطب قرار دارد را در 
صحبت های دیگر مدیران تلویزیون می شد پیدا کرد. مساله مشخص بود 

اما راه حل ها متفاوت. وحید جلیلی، قائم مقام رئیس سازمان صداوسیما 
هم در مصاحبه با ماهنامه  ســـوره، درباره  کمبود مخاطب گفت: »موقعی 
که صداوسیما را تحویل گرفتیم، متوسط بیننده سریال ها 24 درصد بود. 
نتفلیکس که تحویل نگرفتیم. طوری حرف می زنند که یک جریان رسانه ای 
متنوع، رنگارنگ، پررونق و پرمخاطب داشـــتیم و یک باره افول کرد! دلیل 
اینکه تحول لازم و ضروری شد این بود که شما گفتید به ما اجازه دهید از 
آرمان ها کوتاه بیاییم و خط سبزی اداره نکنیم تا می توانیم به سلبریتی ها 
میدان دهیم که اینها برای ما مخاطب بیاورند تا نظام قوی شود. بعد از 20 
سال چه شد؟ هم مخاطب به شدت ریزش و افت کرد، هم سر بزنگاه ها 

کسانی که برکشیدید، از جبهه دشمن سر برآوردند.«
یخ 10 خرداد 1402 به  پیمان جبلی، رئیس ســـازمان صداوســـیما که در تار
دانشگاه امام صادق رفته بود، با اشاره به وضعیت امروز صداوسیما گفت: 
»صداوســـیما در رونـــد نزولی 10 ســـاله قرار گرفته و فرآینـــد نزولی مخاطبان 
صداوســـیما از ســـال92-91 شروع شده بود. در کل دنیا از زمانی که پخش 
اینترنتی و شبکه های اجتماعی و رقبای برودکست به وجود آمدند، روند 
مخاطبان تلویزیون در جهان نزولی شد. چه در انگلیس و آمریکا و چه در 

منطقه ما، فرقی نمی کند.« 

یکـــی از مـــواردی که می توانـــد مخاطب برای تلویزیون بیاورد، اســـتفاده از 
چهره های شناخته شده و اصطلاحا سلبریتی است، اما با اتفاقاتی که در 
پاییز 1401 رخ داد و همچنین واکنش هایی که از سمت برخی از هنرمندان 
پیش گرفته شد، باعث شد که جبلی در دانشگاه امام صادق بگوید: »از 
ید برای اینکه پرمخاطب شوم خواهش و التماس کنم که او  من انتظار دار
بیاید؛ یعنی چشم پوشی کنیم؟ شما و مردم اجازه این کار را می دهید؟ آیا 
یم بدون  التماس و پذیرش ذلت در برابر  می توانســـتیم برنامه هایی را بســـاز
یخ این کشور پشت پا زدند؛ آن هم کسانی که  کسانی که به اعتقادات و تار
از این نظام ارتزاق کرده بودند و به این نقطه رسیدند و حال به آن پشت پا 
می زدند؟ ما نمی توانیم و نخواهیم توانست که این کار را انجام دهیم. پس 
کار کمـــی نبـــود وقتی شـــب عید نوروز بدون التمـــاس از برخی چهره های 
اینچنینی برنامه ساختیم. اگر با ذره بین تحولی  نگاه کنیم، ولو در نشانه ها 
جزئی، باید بگویم که کار کمی نبود بتوانیم اثبات کنیم صداوسیما وابسته 

به چهار سلبریتی وطن فروخته نیست.«
در مراســـم آیین نکوداشـــت هفته پژوهش که 22 آذر ماه 1402 برگزار شـــد، 
رئیس صداوسیما گفت: »رسانه ملی قطعا باید به دنبال جذب مخاطب 
و تولید برنامه های پرمخاطب باشد اما باید توجه کرد که برنامه پرمخاطبی 

کـــه غـــذای آلوده می دهد قطعـــا پرضررتر از برنامه کم مخاطبی اســـت که 
کید به افکارســـنجی گفت: »رســـانه  غذای ســـالم می دهد.« جبلی در تا
زمانی اثرگذار است که صرفا به دنبال اندازه گیری مخاطب نباشد، در این 
صورت برنامه سازی ما را تک بعدی می کند. در کنار آن باید افکارسنجی 
دقیق صورت گیرد و برنامه ساز ببیند که چقدر به اهداف تعیین شده اش 

دست یافته است.«
پیمان جبلی، رئیس ســـازمان صداوســـیما در 16 بهمن ماه 1402 بار دیگر 
به صـــورت تلویحـــی پذیرفت که برنامه هـــای تلویزیونی با بحران مخاطب 
مواجه است و در این باره گفت: »آیا رسانه هایی که اعتقاد دارند صداوسیما 
مخاطب ندارد، جرأت دارند مخاطب امســـال خودشـــان را با مخاطب 10 
؟ این وظیفه عمومی  ســـال پیش یا تیراژ خودشـــان را مقایســـه کنند یا خیر
همه دستگاه هاســـت که به وظایفی که برایشـــان مشـــخص شـــده است، 
عمل کنند.« جبلی بعد از مثال زدن مجموعه  »آقای قاضی« که جزء آثار 
کم هزینه بود، گفت:  »توجه به نیاز جامعه و مخاطب الزاما وابسته به هزینه 
یاد و اســـتفاده از چهره های سرشـــناس نیست، بلکه ما باید بتوانیم  پول ز
درک صحیحی از نیاز های جامعه و مخاطبان داشـــته باشـــیم تا بتوانیم 

متناسب با آن نیاز ها در زمان مناسب تولید محتوا کنیم.«

ایده ای خوب که به شکل بدی اجرا شد

فالشخوانیدرجوادیه

یکی از اتفاق هایی که در جشنواره سی ونهم موسیقی فجر رخ داد، گسیل 
خوانندگان محبوب و پرمخاطب به فرهنگسرای بهمن بود. در این اتفاق 2 
خواننده در سالن میلاد نمایشگاه به اجرای برنامه می پرداختند و خوانندگان 
پرمخاطب تر طی 2 سانس در فرهنگسرای بهمن برای مردم می خواندند. 
آنچـــه دربـــاره علت این حرکت عنوان شـــد دسترســـی طبقـــات دیگری از 
مخاطبان معمول کنسرت ها بود، اما برگزاری این جنس رویداد نقایصی را 

هم به خود دید که در ادامه به هر یک از آنها خواهیم پرداخت.
فرهنگســـرای بهمـــن از قدیم الایـــام ســـالنی بوده کـــه پذیـــرای اجراهای اول 
خوانندگان گمنام بوده اســـت، مثلا علیرضا عصار نخســـتین اجرای خود 
را در ایـــن ســـالن تجربـــه کـــرد، در ادامه اما این ســـالن از رونـــق افتاد و حتی 
کنسرت خوانندگان گمنام نیز در آن برگزار نمی شد. متعاقب چنین روندی 
زیرساخت های سمعی و بصری این سالن نیز تجهیز نشد تا سالنی که در 
همان دهه 70 و 80 مکان مناسبی برای کنسرت نبود حالا پذیرای 12 سانس 

اجرا برای 6 خواننده پر مخاطب باشد.
در نخستین گام، نبود تجهیزات حرفه ای در این سالن ذهن ها را به سمت 

ایـــن گمانـــه ســـوق داد که اساســـا این خوانندگان پرمخاطـــب چگونه قادر 
خواهند بود در سالنی که تجهیزات صوتی و تصویری حرفه ای ندارد و اساسا 
صحنه آن چندان فراخ نیست، بتوانند به اجرای برنامه بپردازند. بر مبنای 
این نگرانی شـــاهد آن بودیم که صدای تمام خوانندگانی که در این ســـالن 
بـــه اجـــرای برنامه پرداختند مشـــکلات عدیده         ای داشـــت که مخاطب در 
مقاطعی از فهم کلماتی که از زبان خواننده جاری می شد عاجز بود و این 
اتفـــاق در اجراهـــای معین زنـــدی و آرمین زارعی که ریتم خواندن آنها تندتر 

است، بیشتر احساس شد.
طبیعی اســـت در زمان انتخاب فرهنگســـرای بهمن به عنوان اصلی ترین 
محل اجرای خوانندگان پاپ، فرصت و ســـرمایه کافی برای تجهیز ســـالن 
فراهم نبود، بنابراین با همین اســـتدلال ســـاده می توان عنوان کرد انتخاب 
این سالن برای اجرای خوانندگانی چون آرمین، علیرضا طلیسچی معین 

زندی، علی یاسینی، محسن یگانه و حامیم چندان هوشمندانه نباشد.
گفته می شود علت انتخاب فرهنگسرای بهمن برای اجرای این کنسرت ها 
بهره مندی طبقاتی از جامعه اســـت که سال هاست از حضور خوانندگان 
مشـــهور بهره ای نبرده اند. ظاهرا ایده مطلوبی به نظر می رســـد تا مخاطبان 
وســـیع تری با کنسرت های موســـیقی درگیر شوند. اما چرا باید همسایگان 
فرهنگسرای بهمن در یک سالن غیراستاندارد به تماشای این کنسرت ها 

بنشینند؟ ضمن اینکه مشکل بزرگ مردمی که پایشان از کنسرت بریده شده 
است، گران بودن بلیت ها است، نه مکان اجراها.وقتی مسئولان جشنواره 
توانسته اند با شهرداری تهران به تعاملی برسند که فرهنگسرای بهمن را در 
اختیـــار آنهـــا قرار دهد، آیا بهتر نبود دیگر مکان تحت ملکیت شـــهرداری 

یعنی برج میلاد به این مهم اختصاص پیدا می کرد؟ 
در حـــال حاضـــر 3 ســـالن، میـــلاد نمایشـــگاه بیـــن المللـــی، رویال هـــال 
اسپیناس پالاس و مرکز همایش های برج میلاد کانون برگزاری کنسرت در 
پایتخت هســـتند. اماکنی چون ســـالن وزارت کشـــور یا سالن برج آزادی دو 
بازوی کمکی ســـالن های اصلی هســـتند که در این بین، تنها سالن میلاد 
نمایشگاه و رویال هال اسپیناس پالاس از استانداردهای نسبی برای برگزاری 
کنسرت بهره مند هستند. بنابراین فرهنگسرای بهمن انتخاب اشتباهی برای 
اجرای کنســـرت بود و حتی در فهرســـت رزرو سالن های کنسرت پایتخت 

نباید قرار می گرفت.
بارها دیده شده که اقشار مختلف جامعه استقبال بسیار خوبی از برنامه های 
بـــرج میـــلاد بـــه عمل آورده اند، بنابراین وقتی قیمت بلیت در ســـالن میلاد 
نمایشگاه و فرهنگسرای بهمن به یک اندازه است چه منطقی دارد که یک 
سالن غیراستاندارد با همان قیمت را انتخاب کنند؟ ای کاش برنامه ای اتخاذ 
می شـــد تا خوانندگان حاضر در ســـی ونهمین دوره جشنواره موسیقی فجر 

میزبان اقشار مختلف در سالن های استاندارد و بهتری بودند تا به این ترتیب 
احترام و شأنیت بیشتری برای طبقات مختلف جامعه قائل می شدند.

برای ســـال آینده قرار اســـت شـــاخه پاپ به صورت جشـــنواره ای مســـتقل 
برگـــزار شـــود و قطعـــا اســـتقبال از اجراهای این شـــاخه به مراتب بیشـــتر از 
دیگر شـــاخه های موسیقی اســـت. بنابراین فرصت بسیاری وجود دارد تا 
با یک برنامه ریزی درست، هم بر تعداد خوانندگان حاضر در این رویداد 
اضافـــه شـــود و هـــم در تصور ســـالن های حرفه ای تر برای ایـــن اجراها بود. 
هم اکنون کنســـرت به کالای لوکســـی تبدیل شـــده که استقبال از آن حتی 
برای طبقات مرفه نیز نســـبتا دشـــوار شده است. بنابراین اگر عزمی راسخ 
در جهـــت بهره منـــدی طبقات مختلف جامعه از این شـــاخص نشـــاط 
اجتماعی وجود دارد باید به فرمولی رســـید که طی آن، قیمت بلیت برای 
تمـــام طبقـــات منصفانه باشـــد وگرنه اینکـــه بخواهیم بلیـــت ردیف های 
آخر ســـالن را به قیمت 95 هزار تومان بفروشـــیم و بگوییم این تصمیم در 
راســـتای عدالت محوری اتخاذ شده سخن چندان سنجیده       ای نیست. 
یم این رویکرد برای ســـال آینده که احتمالا قیمت بلیت کنســـرت  امیدوار
از یک میلیون تومان تجاوز خواهد کرد لحاظ شود تا مخاطب حداکثر با 
همین نرخ هایی که در جشنواره موسیقی امسال رونمایی شد به کنسرت 

خواننده مورد علاقه خود برود.

مجتبی اردشیری
خبرنگار گروه فرهنگ

مریم فضائلی
خبرنگار

درصد بینندگان در یک ماه اخیرنام برنامه
حدود  17 درصداعجوبه ها

حدود  15 درصدسمت خدا

حدود  14 درصدکودک شو

حدود 8 درصدبگو بخند

حدود 6 درصدخوش نمک

حدود 2 درصدسرنخ

حدود 7 درصدسلام صبح بخیر

حدود 7 درصدمیدون

کمتر از 2 درصدجام آرزوها

حدود 14 درصدخودمونی

حدود 10 درصدطبیب

حدود 7 درصدپاورقی

حدود 7 درصدسیدخندان

حدود 7 درصدستاره ساز

حدود 17 درصدجام آسیا 2023 )شبکه ورزش(

فوتبال برتر
)ویژه برنامه جام ملت های آسیا( حدود 24 درصد

)کارشناسی( حدود 14 درصد

حدود 14 درصدگزارش ورزشی )فوتبال(

حدود 10 درصدشب های فوتبالی

حدود 13 درصدلذت فوتبال

حدود 13 درصدفوتبال 120

لیست برنامه های یک ماه گذشته تلویزیون نشان می دهد برنامه های فوتبالی همچنان در جذب مخاطب بهتر از برنامه های دیگر هستند. اعداد 
این جدول برای دو برنامه »فوتبال ۱۲۰« و »لذت فوتبال« مختص آذرماه اســـت و به دلیل اینکه در دی ماه ۱۴۰۲ تمرکز شـــبکه ورزش بر برگزاری 

جام ملت های آسیا بود، میزان مخاطب آذرماه را بررسی کردیم.
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